

Online Research Café #1 (2 and 12 September 2026)
“Networking and Investigating: Multilingual Research through a Critical Lens”
&
On-site Autumn School (6 to 11 September 2027)
“Critical Perspectives on Research and Practice
in Multilingual and Multicultural Education”

Important notification

The Siegen Team of the international consortium ENROPE & LANGSCAPE announces a **change to the previous call**. We invite you to a two-day Online Research Café held on **2 and 12 September 2026**. The on-site Autumn School will be postponed and will take place in Siegen from **6 to 11 September 2027**. These events form a comprehensive programme on investigating multilingual research and practice through a critical lens. The events can be attended independently of each other.

Networks and topics

ENROPE (www.enrope.info) and LANGSCAPE (<https://langscape.hu-berlin.de/en>) integrate research in the broad field of multilingualism and multiculturalism

- as a linguistic, social, identity-related and discursive tool,
- in locally and globally diverse educational institutions, and
- as the subject of investigation or the medium of research.

Master's students, doctoral candidates and postdocs are invited to present their research projects in the field of multilingualism and multiculturalism in all their thematic and methodological variety.

The Siegen Team invites you to join us for a comprehensive programme of discussions on the following topics: The point of departure for the joint discussions on educational theory and research methodology is the phenomenon of complex linguistic, cultural, and social positioning of individuals in times of high diversity and an atmosphere of social crises, distribution struggles, and dystopias. For the modelling of multilingual-multicultural educational processes, this means designing educational structures and programmes in participatory design processes involving actors with different linguistic-cultural and pedagogical expertise. At the level of research on dynamic discourses in multilingual-multicultural societies, the question arises as to whether and in what form research designs need to be rethought. This can go hand in hand with the goal of developing skills for transformative action and positive visions of the future by teachers, learners and researchers (e.g., according to the concept of critical global citizenship).

While the focus should be on individual research projects, the following overarching topics could be discussed as well:

- Questions relating to the development of discursive and transformative skills and positive, inclusive visions of the future in multilingual, multicultural societies
- Modelling multilingual, multicultural educational processes

- Issues of identity and empowerment of teachers, learners, and researchers
- Ethical reflection on research approaches with regard to language choice, multimodality, participation, cooperation, co-construction of knowledge and social impact

Two formats – one content

The **two-day Online Research Café on 2 and 12 September 2026** will offer the opportunity to delve into the topic and investigate multilingual research through a critical lens. The kickoff conference on 2 September 2026 will offer a diverse selection of keynotes and workshops and give space to get to know each other. We will expand this work in a one-day online event taking place on 12 September 2026. Participants will have the opportunity to present on-going or completed research projects and to discuss them with other emerging researchers as well as with experienced mentors in parallel groups. Project presentations will be discussed based on the topics addressed in the previous online event (2 September 2026). We will offer the following thematic groups: Research Methods and Ethics in Multilingual Contexts/Plurilingualism; Learning Practice and Language Policy; as well as The Reflective Researcher and Teacher. Each topic group will have mentors assigned to it, and presenters will have the opportunity to change between groups in order to examine their work through different lenses.

This discussion will be explored in depth during the well-known format of an **on-site Autumn School for emerging researchers on 6 to 11 September 2027 in Siegen**. In addition to keynotes and workshops, the Autumn School offers the opportunity to discuss the status of one's own research with international peers and mentors in small, supportive working groups. The programme's local specific content provides insights into practical work in the public sphere, in cultural and educational work in connection with the further development of a critical view of issues of multilingualism and multiculturalism.

Registration

To register for the Online Research Café 2026, please specify whether you will be attending one or both meetings. Interested emerging researchers are only asked to provide the working title of their current research project. All interested researchers are warmly invited to attend both parts of the event. Please send your email by 1 June 2026 to enrope@uni-siegen.de.

For the Autumn School 2027, please submit your applications with an abstract (max. 300 words) in your preferred language of presentation with an English translation and biographical details by 7 February 2027 to enrope@uni-siegen.de. No participation fees are required.

In case you applied for the Autumn School in 2026, no renewed application is necessary. These applications will be considered automatically.

Contact

Lasse Birger Bohn (enrope@uni-siegen.de)

Local organizing committee (University of Siegen)

Dagmar Abendroth-Timmer

Lasse Birger Bohn

Marta Maria Röder

Johanna Stierl

Scientific Board

José Aguilar (Université Sorbonne Nouvelle)

Nathalie Auger (Université de Montpellier Paul Valéry)

Özlem Etuş (İstanbul Üniversitesi-Cerrahpaşa)

Dobrochna Futro (University of Glasgow)

Maria González Davies (Universitat Ramon Llull)

Christian Koch (Humboldt-Universität zu Berlin)

Gabriela Meier (University of Exeter)

Rea Lujic Pikutić (Sveučilište u Zadru)

Katrin Schultze (Humboldt-Universität zu Berlin)

Caterina Sugranyes Ernest (Universitat Ramon Llull)

Important Dates

01.06.2026	Registration for the Online Research Café 2026
02.09.2026	Online Research Café part 1 (keynotes and workshops)
12.09.2026	Online Research Café part 2 (discussion of research projects)
07.02.2027	Submission of the application (participants) for Autumn School 2027
12.02.2027	Board of Directors' meeting and selection of contributions
06.09. to 11.09.2027	Autumn School 2027 in Siegen

Online Research Café #1 (2. und 12. September 2026)
„Vernetzen und Forschen: Mehrsprachige Forschung aus kritischer Perspektive“
&
Präsenz-Veranstaltung: Autumn School (6. bis 11. September 2027)
**„Kritische Sichtweisen auf Forschung und Praxis im Bereich mehrsprachig-
mehrkultureller Bildung“**

Wichtige Ankündigung

Das Siegener Team des internationalen Konsortiums ENROPE & LANGSCAPE gibt **eine Änderung gegenüber der bisherigen Ausschreibung** bekannt. Wir laden Sie zu einem zweitägigen Online Research Café ein, das **am 2. und 12. September 2026** stattfindet. Die Autumn School für Nachwuchswissenschaftler:innen im Bereich Mehrsprachigkeit und Mehrkulturalität wird verschoben und findet vom **6. bis 11. September 2027** in Präsenz an der Universität Siegen statt. Diese Veranstaltungen bilden ein Gesamtprogramm zur Untersuchung mehrsprachiger Forschung und Praxis aus kritischer Perspektive. Die Veranstaltungen können unabhängig voneinander besucht werden.

Netzwerke und Themen

ENROPE (www.enrope.info) und LANGSCAPE (<https://langscape.hu-berlin.de/en>) integrieren Forschung auf dem breitgefächerten Gebiet von Mehrsprachigkeit und Mehrkulturalität

- als sprachliches, soziales, identitätsbezogenes und diskursives Instrument,
- in lokal und global vielfältigen Bildungseinrichtungen und
- als Untersuchungsgegenstand oder Forschungsmedium.

Masterstudierende, Promovierende und Postdocs sind eingeladen, ihre Forschungsprojekte im Bereich Mehrsprachigkeit und Mehrkulturalität in ihrer ganzen thematischen und methodischen Vielfalt vorzustellen.

Das Siegener Team lädt Sie zu einem umfassenden Diskussionsprogramm zu folgenden Themen ein: Ausgangspunkt für die gemeinsamen bildungstheoretischen und forschungsmethodischen Diskussionen ist das Phänomen komplexer sprachlich-kultureller und gesellschaftlicher Positionierung von Individuen in Zeiten von hoher Diversität und gesellschaftlicher Multi-Krisen, die nicht zuletzt zu symbolischen Verteilungskämpfen führen. Für die Modellierung mehrsprachig-mehrkultureller Bildungsprozesse bedeutet dies, Bildungsstrukturen und Bildungsangebote in partizipativen Gestaltungsprozessen von Akteur:innen unterschiedlicher sprachlich-kultureller und pädagogischer Expertise zu konzipieren. Auf der Ebene der Forschung zu dynamischen Diskursen mehrsprachig-mehrkultureller Gesellschaften stellt sich die Frage, ob und in welcher Form Forschungsdesigns neu zu denken sind. Dies kann mit dem Ziel einhergehen, transformative Handlungskompetenzen im Sinne von Critical Global Citizenship von Lehrenden, Lernenden und Forschenden zu entwickeln.

Während die eigenen Forschungsprojekte im Mittelpunkt stehen sollen, können übergeordnete Themen für die gemeinsamen Diskussionen folgende sein:

- Fragen der Entwicklung von diskursiven Transformationskompetenzen und positiver, inklusiver Zukunftsbilder in mehrsprachig-mehrkulturellen Gesellschaften

- Modellierung mehrsprachiger, multikultureller Bildungsprozesse
- Fragen von Identität und Empowerment von Lehrenden, Lernenden und Forschenden
- Ethische Reflexion von Forschungsansätzen im Hinblick auf Sprachenwahl, Multimodalität, Partizipation, Kooperation, Ko-Konstruktion von Wissen und soziale Auswirkungen

Zwei Formate – ein Inhalt

Das **zweitägige Online Research Café am 2. und 12. September 2026** bietet die Möglichkeit, sich mit den benannten Themen auseinanderzusetzen und mehrsprachige Forschung kritisch zu hinterfragen. Die Auftaktkonferenz am 2. September 2026 bietet eine facettenreiche Auswahl an Keynotes und Workshops und gibt Raum zum gegenseitigen Kennenlernen. Die inhaltliche Arbeit wird in einer eintägigen Online-Veranstaltung am 12. September 2026 fortgesetzt. Die Teilnehmenden haben die Möglichkeit, laufende oder abgeschlossene Forschungsprojekte in parallelen Gruppen vorzustellen und mit weiteren Nachwuchswissenschaftler:innen und erfahrenen Mentor:innen zu diskutieren. Die Projektpräsentationen werden auf der Grundlage der Themen diskutiert, die in der vorherigen Online-Veranstaltung (2. September 2026) behandelt wurden. Folgende Themengruppen werden angeboten: Forschungsmethoden und Ethik in mehrsprachigen Kontexten/Mehrsprachigkeit; Lerngewohnheiten und Sprachpolitik; sowie Reflektierende Forschende und Lehrende. Jede Themengruppe wird von Mentorinnen und Mentoren begleitet, die Vortragenden haben die Möglichkeit, zwischen den Gruppen zu wechseln, um ihre Arbeit aus verschiedenen Blickwinkeln zu diskutieren.

Diese Diskussion wird im Rahmen des bekannten Formats der **Autumn School für Nachwuchswissenschaftler:innen vom 6. bis 11. September 2027 in Siegen** vertieft. Neben Keynotes und Workshops bietet die Tagung die Möglichkeit, den Stand der eigenen Forschung mit internationalen Nachwuchswissenschaftler:innen und Mentor:innen in kleinen, unterstützenden Arbeitsgruppen zu diskutieren. Der lokal spezifische Inhalt des Programms bietet Einblicke in die praktische Arbeit im öffentlichen Raum und in die Kultur- und Bildungsarbeit im Zusammenhang mit der Weiterentwicklung einer kritischen Sichtweise auf Fragen der Mehrsprachigkeit und der Mehrkulturalität.

Anmeldung

Bei Anmeldung für das Online Research Café 2026 geben Sie bitte an, ob Sie an einer oder beiden Veranstaltungen teilnehmen möchten. Interessierte Nachwuchswissenschaftler:innen werden gebeten, lediglich den Arbeitstitel ihres aktuellen Forschungsprojekts anzugeben. Alle interessierten Wissenschaftler:innen sind herzlich eingeladen, an beiden Teilen der Veranstaltung teilzunehmen. Bitte senden Sie Ihre E-Mail bis zum 1. Juni 2026 an enrope@uni-siegen.de.

Für die Autumn School 2027 reichen Sie bitte Ihre Bewerbungen mit einer Zusammenfassung (max. 300 Wörter) in Ihrer bevorzugten Präsentationssprache mit einer englischen Übersetzung und biografischen Angaben bis zum 7. Februar 2027 an enrope@uni-siegen.de ein. Es fallen keine Teilnahmegebühren an.

Falls Sie sich bereits für die ursprünglich angekündigte Autumn School 2026 beworben haben, ist keine erneute Bewerbung erforderlich. Diese Bewerbungen werden automatisch berücksichtigt.

Kontakt

Lasse Birger Bohn (enrope@uni-siegen.de)

Lokales Organisationsteam (Universität Siegen)

Dagmar Abendroth-Timmer

Lasse Birger Bohn

Marta Maria Röder

Johanna Stierl

Wissenschaftlicher Beirat

José Aguilar (Université Sorbonne Nouvelle)

Nathalie Auger (Université de Montpellier Paul Valéry)

Özlem Etuş (İstanbul Üniversitesi-Cerrahpaşa)

Dobrochna Futro (University of Glasgow)

Maria González Davies (Universitat Ramon Llull)

Christian Koch (Humboldt-Universität zu Berlin)

Gabriela Meier (University of Exeter)

Rea Lujic Pikutić (Sveučilište u Zadru)

Katrin Schultze (Humboldt-Universität zu Berlin)

Caterina Sugranyes Ernest (Universitat Ramon Llull)

Wichtige Daten

01.06.2026	Anmeldung für das Online Research Café #1 2026
02.09.2026	Online Research Café #1 Teil 1 (Keynotes und Workshops)
12.09.2026	Online Research Café #1 Teil 2 (Diskussion der Forschungsprojekte)
07.02.2027	Einreichung der Bewerbung (Teilnehmende) für die Autumn School 2027
12.02.2027	Sitzung des wissenschaftlichen Beirats und Auswahl der eingereichten Beiträge
06.09.-11.09.2027	Autumn School 2027 in Siegen

“Networking and Investigating: Multilingual Research through a Critical Lens”**2 September 2026****10:00 -
10:30h**

General welcome
ENROPE’s new format
Structuring the Research Café – plans and possible outcomes

**10:30 -
11:15h**

**Measuring Multilingualism? What quantitative research tells us about
educational contexts – and what it does not**
Isabelle Udry (Université de Fribourg)

**11:15 -
12:00h**

Get together: Current research
Elevator pitch

**12:00 -
12:45h**

Break (coffee & lunch)

**12:45 -
13:30h**

**Becoming a critical researcher: Current approaches to investigating
one’s own research practice**
David Gerlach (Universität Wuppertal)

**13:30 -
14:15h**

**Teacher training and integration of multilingualism into educational
contexts**
Rea Lujić Pikutić (Sveučilište u Zadru)

**14:15 -
15:00h**

Creativity, Plurilingualism and Plurilanguaging
Enrica Piccardo (University of Toronto)

15:00 -
15:30h

**Wrap-up // FAQs concerning the second event
Closing**

12 September 2026

9:00 -
9:15h

Welcome and opening

9:15 -
9:45h

Wrap-up of the keynotes of the 1st event

9:45 -
10:00h

Meet & greet

10:00 -
11:00h

Research Café - Groups		
Research Methods and Ethics in Multilingual Contexts/Plurilingualism	Learning Practice and Language Policy	The Reflective Researcher and Teacher

11:00 -
11:30h

Break

11:30 -
12:30h

Research Café - Groups		
Research Methods and Ethics in Multilingual Contexts/Plurilingualism	Learning Practice and Language Policy	The Reflective Researcher and Teacher

12:30 -
13:30h

Break (coffee & lunch)

13:30 -
14:30h

Research Café - Groups

Research Methods and Ethics in
Multilingual Contexts/Plurilingualism

Learning Practice and
Language Policy

The Reflective Researcher
and Teacher

14:30 -
15:15h

Wrap-up of the day

Birgit Schädlich (Universität Göttingen)

15:15 -
15:30h

Outlook for 2027 & closing

To register for the Online Research Café 2026, please specify whether you will be attending one or both meetings.

Interested emerging researchers are only asked to provide the working title of their current research project. All interested researchers are warmly invited to attend both parts of the event. Please send your email by 1 June 2026 to:

enrope@uni-siegen.de

For further inquiries, do not hesitate to contact us.



phil Philosophische
Fakultät

Department of Romance Studies



ENROPE website

All times are in **Central European Summer Time. (CEST)**
(CEST = UTC-2 hours)